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فاز دوم احداث جاده در مســیر روســتاهای 
گوکان- وزوه که از قلب رویشگاه های جنگلی 
زاگرس فریدونشــهر اصفهــان می گذرد، این 

روزها در انتظار اخذ مجوز است.
به گــزارش مهر، زمزمه های اجرای دومین فاز 
از پروژه احداث جاده دوم پشتکوه فریدونشهر 
در پی بارش های اخیر و بسته شدن مسیرهای 
هفت روســتای این منطقه جدی شــده تا با 
اخذ مجوز کمیســیون ماده ۲۳ مسیر اجرای 
این پــروژه هموارتر شــود.طرح احداث جاده 
دوم برای روســتاهای گوکان- وِزوِه در بخش 
پشتکوه دوم شهرســتان فریدون شهر از سال 
۱۳۹۹ توســط گروه جهادی شهید محمدی 

دُرچه مطرح شد. 
طرحی که اگرچه هدف از آن خدمات رسانی 
و کوتاه کردن مسیر دسترسی به این روستای 
۱۰ خانواری اســت اما از قلب رویشــگاه های 
جنگلی زاگــرس و از بــالای رودخانه گوکان 
می گــذرد و هــزاران اصله بلوط کهنســال و 
گونه های آندمیــک )بومی( جنگلی زاگرس را 
از بین می برد. گونه های گیاهی و درختانی که 
بیش از ۵۰۰ سال قدمت دارند و ریه های ایران 
زمین هستند.طبق طرح اولیه احداث این جاده 
به طول ۱۵ کیلومتر بوده که نه تنها به قطع و 
دفن چهار هزار گونه بلوط منجر می شود بلکه 
اکوسیســتم رودخانه گوکان را برهم می زند و 
زیستمندان جنگل را از بین می برد و از سوی 
دیگر مسیر ســوداگران طبیعت و قاچاقچیان 
چوب را هموار می کند.مســیری صعب العبور 
کــه به دلیل شــیب تنــد دره و حجم بالای 
تخریــب و خاکبرداری به گفته کارشناســان 
توجیه اقتصادی ندارد و یکبار در این مســیر 
برای جاده قدیمی که اکنون از طریق آن تردد 
صورت می گیرد تخریب انجام شده و حالا این 
مسیر به اصلاح و بهســازی نیاز دارد.در میان 
کش و قوس ها بر سر اجرا شدن یا نشدن طرح 
احداث این جاده که حتــی بین مردم محلی 
روســتا نیز موافق و مخالف دارد، این طرح به 
سه فاز تقسیم شد و سال گذشته فاز اول آنکه 
حذف گردنه کیبارســتان بود توسط قرارگاه 

خاتم الانبیا مهندسی و اجرا شد. 
محمدعلــی کاظمی مدیرکل ســابق اداره کل 
منابــع طبیعی و آبخیزداری اســتان اصفهان 
یکسال پیش درباره این پروژه به خبرنگار مهر 
گفته بود که براســاس طرح اولیه اگر در ۱۵ 
کیلومتر جاده احداث کننــد چهار هزار اصله 
درخــت از بین می رود و اگر فاز ســوم پروژه 

حذف و طرح اجرا شود باز هم حدود یک هزار 
اصله درخت قطع می شــود.به گفته وی حتی 
امکان تغییر مسیر برای این پروژه وجود دارد و 
مشاوران طرح می توانند از مسیری جاده کشی 
کنند که کمترین میــزان قطع درخت انجام 

شود. 
در روزهــای اخیــر کــه بارش برف مســیر 
روستاهای پشــتکوه دوم فریدون شهر را مانند 
ســایر مناطق کوهســتانی و پربارش استان و 
کشور مسدود کرد و روند بازگشایی مسیرها به 
دلایل مختلف با اختلال رو به رو شد، موضوع 
احداث جاده دوم پشتکوه فریدون شهر گوکان- 

وزوه مورد توجه قرار گرفت.
در همیــن ارتباط فــرزاد دادخــواه مدیرکل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اصفهان 
با اشاره به اینکه تنها راه ارتباطی محور گوکان- 
وزوه پشتکوه فریدون شهر مسیری است که از 
گردنه کلوسه به پشــندگان و کمران منتهی 
می شــود، به خبرنگار مهر می گوید: جاده دوم 
روستاهای پشتکوه دوم فریدون شهر به سمت 
فریدون شــهر عبور می کند که مســئله قطع 
درختان و اینکه منابع طبیعی آسیب نبیند در 
تخصص ادارات کل حفاظت محیط زیســت و 
منابع طبیعی استان است و تا این لحظه مجوز 
ماده ۲۳ برای این مسیر صادر نشده است.وی 
می افزاید: اگــر زمانی قرار به احداث این جاده 
شد قطعاً مجوز محیط زیست و منابع طبیعی 

باید صادر شــود ضمن اینکه روی طرحی که 
تعریف کردند سعی شده از مسیرهای طراحی 
شــده قبلی که کمترین آســیب را به منطقه 
وارد می کند، کمــک بگیرند و چند روز پیش 
نیز موضوع این جاده مطرح شد، مکاتباب آن 
با ادارات محیط زیســت و منابع طبیعی انجام 
شــده و تا زمانی که پاسخ مثبت ندهند پروژه 
تحــت عنوان پروژه احداثی به ما ابلاغ نخواهد 
شــد.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان اصفهان اضافه می کند: کاری که در آن 
منطقه در توسط گروه جهادی شهید محمدی 
در حال انجام است، اصلاح گردنه کیبارستان 
بوده کــه به جای مســیری ۱۲ کیلومتری با 
شــیب و قوس های تند، یک راه ۶ کیلومتری 
دارد احداث می شــود که کار بسیار خوبی در 
آن منطقه است و ما نیز دنبال حذف گردنه ها، 

بهسازی و اصلاح مسیر موجود هستیم.
دادخواه در پاســخ به اینکه آیا با اصلاح جاده 
قدیمی دیگر نیازی به احداث جاده دوم نیست، 
می گوید: باید توجه داشــت که اگر زمانی به 
هر دلیلی گردنه کلوسه مسدود شود از جمله 
رانش زمین یا ریزش و … روستاهای پشتکوه 
دوم فریدون شــهر هیچ راه دسترسی ندارند و 
این در حالی است که روستاهای پشتکوه دوم 
چهارمحال و بختیاری نیز مسیر ترددشان در 
ایام سرد ســال زمستان از همین محور است.
وی خاطرنشــان می کند: از همین رو موضوع 

جاده دوم پشتکوه فریدون شهر نیاز به مطالعه و 
تصمیم گیری تحت عنوان یک راه پدافندی و 
راه دوم دسترسی برای کوتاه کردن مسیر دارد 
اگر که شرایط و توجیهات لازم از نظر محیط 
زیســت و منابع طبیعی و همچنین اعتبار آن 
فراهم شــود.مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان اصفهان با بیان اینکه این طرح 
اعتبار زیادی نیز نیاز دارد، می گوید: از گوکان 
تا وِزوِه ۱۱.۵ کیلومتر اســت؛ طبق مطالعات 
اولیه کــه انجام شــده باید تونــل احداث و 
ترانشه هایی ایجاد شود، از سوی دیگر رودخانه 
گــوکان در آن محدوده وجــود دارد که نباید 
مصالح داخل آن ریخته شود. این موارد هنوز 
در مرحله مطالعات و بررسی فنی و منطقه ای 
است.دادخواه می افزاید: اگر به این جمع بندی 
برســند که احداث راه با کمترین خسارت یا 
بدون خسارت به منابع طبیعی و محیط زیست 
است و اعتبارش تأمین شود؛ در قالب پروژه ها 
قرار خواهد گرفت اما تا این لحظه قطعیت پیدا 

نکرده است.
احمــد رضا لاهیجــان زاده مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان اصفهان نیز در خصوص 
احداث این جاده و رویکرد محیط زیست استان 
نسبت به این پروژه به خبرنگار مهر می گوید: 
با توجه به اینکه این طرح در مناطق حفاظت 
شده ما نیست از نظر قانونی نمی توانیم در این 
پــروژه ورود کنیم؛ این موضوع در حوزه منابع 

طبیعی بود که چندی پیش در شورای اداری 
شهرســتان فریدون شــهر نیز مطرح شد.وی 
اضافه می کند: مشکل آن مسیر تنها در حوزه 
منابع طبیعــی بوده که فکــر می کنم در آن 
جلسه برطرف شد زیرا در محدوه ای دو - سه 
کیلومتری که طرح جاده مطرح شده گونه هایی 
وجود دارد که در آن جلسه قرار شد اصلاحاتی 
روی مســیر انجام دهند و حفاظت انجام شود 
ولی این پروژه مورد مخالفت منابع طبیعی بود.
حسینعلی نریمانی معاون فنی اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان نیز ضمن 
ابراز بی اطلاعی از آخرین تصمیمات برای این 
پروژه، به خبرنگار مهر می گوید: بخشی از این 
پروژه مربوط بــه گردنه گوکان بوده اما در فاز 
دوم مسیر چون گونه های جنگلی وجود داشت 
ضرورت اینکه آیا اجرای این طرح نیاز است یا 
خیر باید بررسی می شد زیرا با توجه با اینکه در 
فاز دوم این پروژه گونه های جنگلی وجود دارد 
و قطع این درختان ممنوع است، منابع طبیعی 
استان نسبت به پروژه اکراه داشت اما از آخرین 

تصمیمات در این باره هیچ اطلاعی ندارم.
در همیــن پیونــد داریوش ســعیدی معاون 
حفاظت و امور اراضی اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری استان اصفهان نیز در گفت وگو با 
مهر در خصوص تصمیم منابع طبیعی استان 
راجع به این پروژه تنها به این جمله بســنده 
کــرد که ما تا این لحظه برای پروژه جاده دوم 

فریدون شهر هیچ مجوزی صادر نکردیم.
به گزارش مهر طرح احداث جاده دوم گوکان- 
وزوه در قلــب رویشــگاه های جنگلی زاگرس 
فریدونشهر که طی ۲ سال گذشته بدلیل نبود 
توجیه فنی و اقتصادی و نابودی منابع طبیعی 
و آب و خاک مورد انتقاد کارشناسان بوده طی 
روزهای اخیر بدلیل بارش کم ســابقه برف در 
کشور، توجیه پذیر شــده است.رهبر انقلاب، 
اسفندماه سال گذشته در روز درختکاری طی 
ســخنانی »تخریب جنگل ها و محیط زیست 
و پوشــش های گیاهــی را تخریب منافع ملی 
دانســتند و خاطرنشــان کردند ویران کردن 
بخشــی از جنگل ها برای ساخت و ساز جز در 
موارد اضطراری، قطعاً به ضرر ملت اســت. »از 
این رو لازم است پیامدهای زیست محیطی از 
بین بردن جنگل های زاگرســی برای احداث 
جاده دوم پشتکوه فریدونشهر که امکان تغییر 
مســیر آن وجود دارد و توجیهــات اقتصادی 
طرح بدور از شــتاب زدگی بررسی و درباره آن 

تصمیم گیری شود.

شاهرود ۲۰۰لیتر بر ثانیه کمبود آب داردجاده،قلببلوطستانهایاصفهانرامیشکافد؟
نماینده شــاهرود و میامی در مجلس با بیان اینکه شاهرود دچار کمبود شدید 
آب اســت، گفت: این شهرســتان ۲۰۰ لیتر بر ثانیه کمبود آب دارد و با تداوم 
شرایط کنونی تابستان دشواری را خواهیم داشت.علی اصغر خانی در گفتگو با 
خبرنگار مهر، ضمن بیان اینکه در کشورمان ۳۰۰ شهر دارای تنش آبی هستند 
اما شــاهد بودیم که با همراهی خوب مــردم و مدیریت خوب دولت کمترین 
مشکل را در تابستان گذشته داشتیم، بیان کرد: یکی از مسائلی که وزارت نیرو 
باید به آن توجه داشته باشد، تأمین آب برای واحدهای مسکن ملی و تازه ساز 
است.وی با بیان اینکه چند مشــکل در شهرستان شاهرود وجود دارد که اگر 
حل نشــود هم جهش تولید مسکن برای ۱۸ هزار نفر در این شهرستان دچار 
مشــکل می شود و هم با مشــکل کم آبی روبرو خواهیم شد، افزود: شهرستان 
شــاهرود امروز با ۲۰۰ لیتر بر ثانیه کمبود آب روبرو بوده و این دشواری هایی 

را پدید آورده است.
نماینده شاهرود و میامی در مجلس با بیان اینکه طی رایزنی های صورت گرفته 
با وزارت مســکن و شهرســازی قطعاً خانه های مسکن ملی در شهرستان های 
شــاهرود و میامی ویلایی خواهد شــد و این نیاز به آب دارد، گفت: شــاهرود 
در زمره شهرســتان های بحرانی کشور به لحاظ آب محسوب می شود لذا باید 
حمایت هایی را این زمینه از ســوی دولت و وزارت نیرو شــاهد باشیم.خانی با 
بیان اینکه انتقال آب از منطقه قطری طرحی اســت که ســال ها معطل مانده 
و می بایســت اقدامی برای آن صورت گیرد، ابــراز کرد: مکانی که برای چاه در 
این چشمه ساران در نظر گرفته شده پنج کیلومتر داخل حریم استان سمنان 
است و لذا هیچ مشکل و مانع فنی و تخصصی و الزامات برای انتقال آب قطری 
به شــاهرود وجود نخواهد داشــت.وی با بیان اینکه حفر چاه اول در قطری تا 
حدودی صورت گرفته و حفر دومین چاه نیز نیازمند دســتور وزارت نیرو است 
تا این کار انجام شود، گفت: برخی تلاش دارند تا موضوع را سیاسی جلوه دهند 
در صورتی که امروز بحث آب شــرب مقوله ای جدی اســت و ما نمی توانیم با 
روند کنونی ادامه دهیم و قطعاً در تیر و مرداد ماه مشــکل آب خواهیم داشت.

نماینده شــاهرود و میامی در مجلس با بیان اینکه ۱۳ ســال قبل از شاهرود تا 
نزدیک قطری لوله گذاری شده است، گفت: امروز اگر بخواهیم این لوله گذاری 
را صورت دهیم، نیازمند ۳۰۰ میلیارد تومان اعتبار هســتیم لذا لوله ها سال ها 
است زیر خاک قرار گرفته است اما طرح بر اثر بی تدبیری و فقدان علم و دقت 
و برخورد احساسی اجرایی نمی شود.خانی با بیان اینکه برای دو حلقه چاه تمام 
مجوزهای قانونی نیز اخذ شــده و امیدواریم که به زودی اجرا شود، ابراز کرد: 
انتقال آب قطری می تواند بخشــی از مشــکلات آب شرب مردم در شهرستان 

شاهرود را رفع کند.

تونل انتقال آب به دریاچه ارومیه تا پایان سال
 به بهره برداری می رسد

نماینده مردم ارومیه در مجلس گفت: عملیات اجرایی انتقال آب از ســد کانی 
ســیب به دریاچه ارومیه به پایان رســیده و این طرح تا پایان ســال به بهره 
برداری می رسد.ســید سلمان ذاکر در گفت و گو با ایلنا، با بیان اینکه در حال 
حاضر عملیات اجرایی انتقال آب از ســد کانی ســیب به پایان رســیده است 
گفت: همچنین مرمت ۷۰۰ متر از تونل نیز به اتمام رســیده است.ذاکر افزود: 
بــا بهره برداری از این تونل ســالانه ۳۰۰ میلیون متــر مکعب آب وارد پیکره 
دریاچه ارومیه می شود.وی افزود: در روزهای آینده و تا پایان سال این طرح به 
بهره برداری کامل می رســد.نماینده مردم ارومیه در مجلس خاطر نشان کرد: 
احیای دریاچه ارومیه یکی از اولویت های مجلس و دولت است و در این راستا 
نمایندگان استان نیز در تلاش هستند تا با پیگیری های خود  طرح های احیای 

دریاچه ارومیه هر چه سریع تر به بهره براری برسد.

افزایش ۱۴۵ درصدی ترانزیت کالا 
از مرزهای آذربایجان غربی

معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان از افزایش 
۱۴۵ درصدی ترانزیت کالا از مرز های اســتان خبــر داد و گفت: پایانه مرزی 
بازرگان رکورددار ترانزیت زمینی کالا در آذربایجان غربی است.به گزارش ایلنا، 
جابر اکبر پور در گفت و گو با خبرنگاران از قرارگیری پایانه مرزی بازرگان در 
رتبه نخست از نظر بیشترین تردد ناوگان ترانزیتی از مرزهای استان خبر داد. 
و گفت:پایانــه مرزی بازرگان همواره در رتبه نخســت ترانزیتی زمینی کالا در 
بین مرزهای اســتان قرار داشته است و در کشور نیز جز فعال ترین پایانه های 
مرزی به شــمار می آید.اکبرپور با اشاره به اینکه آذربایجان غربی به عنوان تنها 
مرز مشــترک ایران و اروپا و همچنین با دارا بودن ۵ مرز فعال بعنوان گذرگاه 
اصلی ترانزیت زمینی کالا در کشــور محسوب می شود، گفت: با توجه به بهبود 
در وضعیت جاده های مواصلاتی میزان  ترانزیت از پایانه های مرزی این استان 
نسبت به سالهای گذشته از افزایش چشمگیری برخوردار بوده است.وی ادامه 
داد: در ۱۰ ماهه گذشــته از سال جاری تعداد ۶۴ هزار دستگاه کامیون حامل 
کالاهای ترانزیتی از مرزهای استان  به کشورهای مقصد تردد داشتند که این 
تعداد در مقایسه با سال گذشته رشد ۱۴۵ درصدی را حکایت می کند. اکبرپور 
خاطر نشان کرد: در همین راستا، پایانه مرزی بازرگان رکورد دار بیشترین تردد 
ناوگان ترانزیتی در ســطح استان بوده و پلدشت و سرو به ترتیب در رتبه های 

دوم و سوم قرار گرفته اند.

۶۰۰ واحد مسکونی اطراف حرم های مطهر کشور 
تسهیلات کم بهره دریافت کردند

مدیر عامل صندوق سرمایه گذاری طرح حرم های مطهر وزارت راه و شهرسازی 
گفت: برای نخستین بار در سال ۱۴۰۱، ۶۰۰ واحد مسکونی در بافت پیرامونی 
حرم های مطهر کشــور تســهیلات کم بهره دریافت کردند.میلاد امینی، صبح 
امروز سی ام بهمن ماه، در جمع خبرنگاران بیان کرد: این تعداد واحد مسکونی 
مشــمول دریافت تسهیلات در مقایسه با ســال گذشته هفت برابر شده است.

وی ادامه داد: بررسی ها نشان می دهد که بیشترین واحد های مشمول در بافت 
تســهیلات کم بهره در قم و  کمترین آن در شــیراز ثبت شده است.امینی به 
رویکرد صندوق ســرمایه گذاری طرح حرم های مطهر با عنوان اسکان ارزان و 
زیارت آسان اشاره کرد و گفت: بر همین اساس طرح های عام المنفعه از جمله 
اقامتی، زیارتی و بهداشــتی حمایت و پشــتیبانی می شود.وی افزود: درهمین 
راستا در حرم های مطهر امام رضا )ع(، شاهچراغ )ع(، حضرت معصومه )س( و 
عبدالعظیم حسنی )ع( شهرری طرح های عام المنفعه ای از جمله اقامتگاه ارزان 

قیمت، مراکز بهداشتی و درمانی تعریف شده است.
 برای نخستین بار ۲۰۰ میلیارد ریال تسهیلات کم بهره برای ساخت طرح های 
عام المنفعه در اطراف بافت های حرم های مطهر کشــور در نظر گرفته شــده 
است.امینی تصریح کرد: این تسهیلات با نرخ سود ۱۱.۸ درصد عرضه می شود 
و مدت زمان بازپرداخت آن ۲۴ تا ۳۶ ماه است.وی افزود: اقساط این تسهیلات 
پلکانی افزایش می یابد و شــرایط به گونه ای تعیین شــده که مالکان قادر به 
بازپرداخت آن باشند.امینی در پایان گفت: به خیرین در پروژه های عام المنفعه 
و برای ســاخت اقامتگاه ارزان، مرکز بهداشــتی و درمانی ۳۷۰ میلیون تومان 

تسهیلات با نرخ سود ۲ درصد و باز پرداخت ۵ ساله اعطا می شود.

اخبار کوتاه

روزانــه بیــش از ۳ هزار تن زباله در اســتان 
مازندران تولید می شــود که در ایام تعطیلات 
ایــن میزان به ۴ برابر می رســد کــه نیازمند 
راهکاری بــرای علاج معضــلات زباله و دفع 
مناســب و بهداشتی هســتیم.به گزارش ایلنا 
از مازنــدران، پایین بودن ســطح  آب، تراکم 
جمعیتی، وجود رودخانه ها در مازندران، عدم 
رعایــت فرهنگ تفکیک زبالــه از مبدأ و عدم 
همکاری و همدلی بین مســئولان اســتانی و 
شهرســتانی، مازندران را به یکی از استان های 
پرحاشــیه در بحث زباله و زیســت محیطی  
تبدیل کرده اســت.روزانه بیش از ۳ هزار تن 
زباله در استان  مازندران تولید می شود که در 
ایام تعطیلات و تابســتان این میزان به ۴ برابر 
می رســد که نیازمند دفع مناسب و بهداشتی 
اســت و اگر چه اتفاقات خوبی در این زمینه 
انجــام گرفته اما کافی نیســت و در ابن بین 
ساری مرکز استان  مازندران هم سالها است که 
به دلیل وجود مشکلات زباله این طلای کثیف 

در صف انتظار بهره برداری از زباله سوز است.
در حالی که احداث نیروگاه زباله ســوز ساری 
یکــی از برنامه هــای مهم برای رفع مشــکل 
چندین ساله زباله در این شهرستان است که 
از سال ۱۳۸۸ در زمینی به مساحت ۴۲ هزار 
متر مربع آغاز شد، اما اکنون ۱۳ سال در انتظار 
احداث و بهره برداری اســت.اگر چه عملیات 
اجرایی این پروژه از ســال ۱۳۸۸ آغاز شد، اما 
به دلایلی از جمله مشــکلات فنی و تخصیص 
نیافتن به موقع اعتبارات، تا ســال ۹۴ دست 
نخورده باقی ماند.با توجه به طولانی شدن روند 

ساخت نیروگاه زباله سوز ساری، پیمانکار ابنیه 
این کارخانه نیز آبان ماه ســال گذشته برکنار 
و بسیج ســازندگی به عنوان پیمانکار انتخاب 
شــد تا با تزریق اعتبارات جدید، روند ساخت 
این نیروگاه جانی دوباره گرفته و آغاز شــود و 
همچنین این پروژه  در سفر رئیس جمهور به 
مازندران از مصوبات ســفر دولت شد.براساس 
اعلام  مسئولان تکمیل نیروگاه زباله سوز ساری 
که از مصوب ســفر دولت به شمار می رود، به 
زودی محقق می شــود، اما برخــی از فعالان 
محیط زیســتی و افراد مطلع بر این باورند که 
با شــرایط فعلی امکان افتتاح آن وجود ندارد.
زباله سوز ســاری یکی از مصوبات سفر دولت 
به اســتان مازندران بوده و امید اســت که با 
پیگیری بیشتر پیمانکار برای تکمیل و نظارت 
ویژه مســئولان امر، دغدغه پسماند ساری در 
مازندران برطرف شــود.همچنین روند ساخت 
کارخانه زباله ســوز در شهرهای بهشهر، بابل، 
نوشــهر و تنکابن در حال انجام است و مشکل 

دفع زباله با پیگیری ها مرتفع خواهد شد.
میراحمدی یکی از شــهروندان مازندرانی به 
خبرنگار ایلنا گفت: دفن زباله در مکان های بکر 
و حاشــیه رودخانه ها و دریا، استان مازندران 
را با چهره زشــتی مواجه کرده که در شرایط 
فعلی به هر کجا نگاه می کنیم زباله می بینیم.
وی افزود: در طول ســال های مختلف، گاهی 
زباله ســوز و گاهی کمپوســت راهکار برون 
رفت از مشــکلات اعلام شد، اما همه اینها به 
داد مردم مازندران با انبوهی از زباله نرســید و 
همچنان معضلات پابرجا است.وی یادآور شد: 

اراده ای برای حل زباله مازندران وجود ندارد و 
تنها شعار داده می شود و کم کاری ها را با نبود 
اعتبارات جبران  می کند، در حالی که مشکل 
زباله و شیرابه ها و معضلات بعد از آن مردم را 
نگران کرده و سلامت شهروندان را به مخاطره 

انداخته است.
یکی از فعالان محیط زیست مازندران با اشاره 
به اینکه زباله مازنــدران چیز دور ریز ندارد و 
راهکار حل این مشــکل  هرچه هســت زباله 
ســوزی نیســت  و ســوختن زباله  نمی تواند 
راهــکار و علاج زباله های مازندران باشــد، به 
خبرنگار ایلنا گفت: باید برای رفع مشکل زباله 
مازندران، فرهنگ تولید زباله کمتر را در بین 
افراد نهادینه کنیم تا همه  زباله کمتری تولید 

کنیم.
محمودی با بیان اینکه قریب به اتفاق زباله های 
تولید شــده قابل برگشت به طبیعت هستند، 
یادآور شد: زباله های تر که به راحتی می تواند 
برای خوراک دام و طیور استفاده شده و برخی 
دیگــر هم به طبیعت بازگردد و کود شــده و 
جذب شــود و زباله های خشــک هم بسیاری 
قابل تجزیه و برگشــت هســتند و نیازی به 
سوختن نیست.وی افزود: تا زمانی که نتوانیم 
فرهنگ تفکیک زباله در مبدأ را در بین مردم 
نهادینه کرده و تلاش کنیــم تا زباله کمتری 
تولید کنیم و تا زمانی که محل دفن زباله ما در 
چند کیلومتری دریا باشــد، زباله سوز و امثال 
آن علاج کوه های زباله مازندران نیست و باید 
فرهنگ ســازی مان را درست کنیم. مدیرکل 
دفتر امور شــهری و شــوراهای اســتانداری 

مازندران هم  چندی پیش از وجود ۳۱ مرکز 
دفن زباله در مازنــدران در حال فعالیت خبر 
داد و گفت: در بحث پســماند،  مازندران به ۸ 
پهنه تقسیم شده است که با مدیریت درست 
و به موقع، موضــوع زباله تنش های اجتماعی 
را کنترل کرد.مهدی انگــوران افزود: موضوع 
پسماند و زباله، دغدغه جدی استان مازندران 
است که باید با ارائه راهکار مناسب و مدیریت 
درست، این طلای کثیف به منبعی مهم برای 
افزایش درآمد شهرداری ها تبدیل شود.معاون 
هماهنگی امــور عمرانی اســتاندار مازندران 
درباره روند رو به رشد ســاخت نیروگاه زباله 
سوز ساری گفت: پیشرفت ابنیه این پروژه به 
۹۲ درصد رسیده است.رضا علیخانی در گفت 
و گویــی از تصویب ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
در قالب سفر دولت برای تکمیل پروژه نیروگاه 
زباله سوز ساری خبر داد و گفت: بخش عمده 
این اعتبار پرداخت شــد و درصدد هستیم تا 
نســبت به جذب کامل آن اقدام شــود.وی با 

اعلام اینکه در بخش تجهیزات شاهد رشد ۸۷ 
درصدی هستیم، خاطر نشان کرد: امیدواریم تا 
پایان ســال جاری این پروژه تکمیل و به بهره 
برداری برســد.علیخانی با اشاره به تولید بیش 
از ۳ هزار تن زباله در اســتان، گفت: زباله سوز 
نوشهر فعال اســت و امیدواریم با افتتاح زباله 
سوز ساری بخش عمده ای از مشکلات برطرف 
شود.مسئول بسیج سازندگی مازندران هم به 
عنوان پیمانکار زباله ســوز ساری در سخنانی 
اعلام کرد: با توجه به در دســت ساخت بودن 
نیروگاه ۴۵۰ تنی زباله ســوز ساری، تاکنون 
۹۰ میلیارد تومان اعتبــار برای تکمیل ابنیه 
نیروگاه زباله سوز ساری تخصیص یافته است.
سرهنگ محمدمهدی اقبال پور افزود: با تزریق 
اعتبار مورد نیاز بخش های مختلف این نیروگاه 
شــامل ابنیه و مخزن آب تکمیل شده است و 
در صورت تامین اعتبار و تجهیز نیروگاه پیش 
بینی می شود این طرح تا پایان سال جاری به 

بهره برداری برسد.

افزایش قیمت مســکن در اراک این مرکــز صنعتی را به 
هفتمین شــهر گران کشــور تبدیل کرده و بــا ادامه این 
وضعیت خانه دار شدن برای جوانان آرزویی دست نیافتنی 
شده است.به گزارش مهر، چند سالی است قیمت مسکن که 
یکی از نیازهای اساسی خانوار است سیر صعودی شتابنده و 
توقف ناپذیری را در پیش گرفته و حالا دیگر با شنیدن نام 
خانه، آه از نهاد بعضی از مردم به ویژه اقشــار ضعیف جامعه 
و جوانان بلند می شــود.طی ســال های اخیر اما انتظارات 
تورمی شامل سیاست های اقتصادی محرک رشد نقدینگی، 
ریسک پایین هزینه ملاکی و سفته بازی، رشد شدید قیمت 
زمین و افزایش محســوس هزینه ســاخت از ناحیه تورم 
مصالح، منجر به شــکل گیری جهش و تسریع رشد شدید 
قیمت ها در بازار ملک شــد.از طرفی نتیجه هجمه سیاسی 
دولت قبل به طرح مسکن مهر، عقب ماندگی عجیب کشور 
از لحاظ تولید مسکن بود، اتفاقی که روند عرضه و تقاضای 
مســکن را به هم زد و در نتیجه در دولت گذشــته قیمت 
مســکن ۷۲۲ درصــد افزایش یافت و بــه عبارتی بیش از 
۸ برابر شــد تا بالاترین فشــار تاریخی به اقشار مستأجر و 

کم درآمد جامعه وارد آید.
اگرچه قیمت مســکن در شــهرهای مختلف کشــور طی 
ســال های اخیر افزایش چشمگیری داشته است اما در این 
میان برخی شهرهای کشور، رقم های عجیب وغریبی را در 
قیمت مسکن ثبت کرده اند و داده های رسمی نشان می دهد 
که در شدیدترین دوره تورمی مسکن در چند دهه گذشته 
قرار داریم.گرانی مسکن در اراک اما این مرکز صنعتی را به 
هفتمین شــهر گران کشور تبدیل کرده و حالا دیگر گرانی 
مســکن در این شهر حباب نیست بلکه غده بدخیمی است 
که هــر روز متورم تر می شــود.آخرین داده های مرکز آمار 
نشــان می دهد، میانگین قیمت مســکن در شهر اراک از 

ســال ۸۴ تا بهار ۱۴۰۰ افزایش ۳۹ برابری داشــته و این 
شــهر پس تهران و قم در رتبه سوم افزایش قیمت مسکن 
قرار دارد.در کنار عوامل متعدد اقتصادی ولی کارشناســان 
یکی از دلایــل افزایش قیمت مســکن در اراک را کمبود 
عرضه می دانند، چراکه میزان تولید مســکن در این شــهر 
متناسب با میزان نیاز در بازار نیست و همین امر به افزایش 
قیمت های بازار دامن می زند، ریشــه این معضل را اما باید 
در محصور شــدن شــهر اراک در حلقه ای که طرح جامع 
برای آن ترســیم کرده است دانست.علیرضا کریمی شهردار 
اراک در خصوص علل گرانی مسکن در شهر اراک می گوید: 
به نظر می رســد یکی از علت های اصلی نبود زمین است، 
الان در شــهر اراک به علت مشکلات طرح جامع آن زمین 
محدود است که این مسئله هم تابع شرایط جغرافیایی شهر 
و محصور بودن اراک در کوه اســت و هم در بخش هایی که 
محصور در کوه نیستیم طرح جامع اجازه پیشروی نمی دهد.
کریمی ادامه داد: گرانی مســکن در بخش دیگر تابع قیمت 
مصالح ســاختمانی است چراکه در سال های اخیر به شدت 
شاهد افزایش قیمت مصالح هستیم.وی اظهار داشت: مهم تر 
از همه بحث نقدینگی در جامعه اســت که منجر به ایجاد 
تورم شــده، کسانی که قصد خرید مسکن دارند همیشه از 
تورم عقب هستند با این حال تنها راه جلوگیری از افزایش 
افسارگسیخته قیمت مسکن افزایش ساخت است که صرفاً 
با حمایت دولت و در اختیار قرار دادن زمین به انبوه سازان 

اتفاق خواهد افتاد.
حمید انعامی مدیرکل راه و شهرســازی استان مرکزی نیز 
می گوید: از ۱۰ ســال پیش شــهر اراک به لحاظ آمایش 
ســرزمینی و مطالعات انجام شده شــرایط توسعه افقی را 
ندارد برای همین شــهرهای جدید مهاجــران و امیرکبیر 
از ســنوات قبل توســط صاحب نظران مباحث جغرافیایی 

دیده شــد اما متأســفانه به هر دلیلی ازجمله فاصله زیاد، 
عدم وجود زیرساخت های کافی حمل ونقل عمومی و شاید 
نداشتن ســرانه های رفاهی و تفریحی موردنیاز شهر جدید 
امیرکبیر تا این لحظه موفق به تأمین جذابیت لازم نشــده 
است تا بتوانیم ســرریز جمعیت اراک را در آن ساماندهی 
کنیم.»بهروز عســگری« رئیس اتحادیه مشــاورین املاک 
اراک نیز با تشــریح آخرین وضعیت بازار مسکن می افزاید: 
خیلی از ســازندگان ما در حال خــروج از اراک و فعالیت 
در شــهرهای همجوار مثل قم و همدان هســتند چون در 
این شهرها شرایط مهیاتر اســت و متأسفانه شاهد خروج 
ســرمایه گذاران از بخش ساخت وســاز مســکن در شهر 
اراک هستیم.عســگری افزود: مــا در اراک زمین داریم اما 
تصمیمی برای آن گرفته نمی شــود درحالی که می توانیم با 
یک برنامه ریزی هدفمند ســرمایه گذاری در بخش مسکن 
را افزایش دهیم اما متأســفانه حلقه ای به دور شــهر اراک 
زده شده که اجازه تولید مســکن را نمی دهد.وی با تأکید 
بر لزوم افزایش مشارکت های مردمی در حوزه مسکن گفت: 
راه اندازی تعاونی های مســکن و اولویت دادن به افراد فاقد 
مسکن خیلی از مشــکلات را نه تنها در بخش مسکن حل 
کنیم بلکه بخشی از مسائل اقتصادی و بحث اشتغال را نیز 
مرتفع کنیم.رئیس اتحادیه مشاورین املاک اراک خاطرنشان 
کرد: از زمانی که نقش تعاونی ها در بخش مســکن کم رنگ 
شــد خیلی از مشکلات در این بخش بروز پیدا کرد و توجه 
به این مقوله می تواند کمک کننده باشد.وی افزود: افزایش 
قیمت مصالح تأثیر خود را بر روی قیمت مسکن نشان داده 
چون وقتی هزینه تمام شده ســاخت افزایش می یابد این 
افزایش بــر روی متراژ بنا و قیمت مصرف کننده نیز اعمال 
می شود.عســگری ادامه داد: در ۶ ماهه نخست امسال نیز 
شــاهد افزایش قیمت مســکن بودیم که این افزایش در ۳ 

ماهه اول ســال با شــیب تندتر و در ۳ ماهه دوم و سوم با 
شــیب ملایم تری همراه بود اما در سه ماهه چهارم باز هم 
شاهد افزایش قیمت هستیم.رئیس اتحادیه مشاورین املاک 
اظهار داشــت: دستگاه های نظارتی در حوزه مسکن به ویژه 
کنترل نرخ مصالح بســیار ضعیف عمل می کنند و این در 
حالی اســت که قیمت مصالح بر مبنــای افزایش نرخ دلار 
افزایش پیدا می کند امــا زمانی که قیمت دلار روند نزولی 
به خود می گیرد قیمت مصالح با کاهش همراه نیست فلذا 
شاهد رشد پلکانی قیمت مصالح و در نتیجه افزایش قیمت 
تمام شده مسکن هستیم.وی مسکن را یکی از دغدغه های 
اصلی خانوارها عنوان کرد و افزود: ساخت وســاز مسکن و 
مجوزهای صادر شده در شهر اراک امسال بسیار کم بوده و 
به نظر می رسد در اردیبهشت ماه سال آینده چالش هایی را 
هم در بحث کمبود مسکن به ویژه برای افرادی که نیازمند 
واحدهای زیر ۱۰۰ متر هستند و هم افزایش اجاره بها داشته 
باشــیم.با این حال در شــرایطی که در بین آگاهی فروش 
ملک در اراک آپارتمان هایی با قیمت های نجومی به چشــم 
می خورد می توان گفت که خرید مسکن در این شهر امروز 
به یک معضل به ویژه برای جوانان تبدیل شــده و تاکنون 
نیز اقدام مؤثری در راستای جلوگیری از افزایش سرسام آور 
قیمت ها که حتی به مناطق حاشیه ای شهر هم کشیده شده 
صورت نگرفته است.در این بین به نظر می رسید که اجرای 
طرح های مســکن ملی در اراک بتواند تا حدودی گره کور 
خانه دار شــدن اراکی ها را باز کند کمااینکه نگاهی به آمار 
متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن در اراک نشان می دهد 
خانواده های بسیاری برای اینکه سقفی بالای سرشان باشد 
به این طرح دل بسته اند هرچند در یک سال گذشته پروژه 
۸۱۰۰ واحدی مسکن ملی اراک پیشرفتی مطلوبی نداشته 

که در گزارش های آتی به بررسی آن خواهیم پرداخت.

مازندران استانی پرحاشیه در بحث آلودگی زیست محیطی 

اراده ای برای حل مشکل زباله مازندران وجود ندارد

اراک رکورددار افزایش قیمت مسکن و هفتمین شهر گران کشور

بدین وســیله به اطلاع عموم شــهروندان محترم می رساند تعرفه 
عوارض محلی و بهای خدمات ســال ۱۴۰۲ شــهرداری مهدیشهر طی 
لایحه شــماره 1401/2/16807 مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۰۷ به شورای محترم 
اسلامی شهر ارســال گردید که پس از بررسی های صورت گرفته مستند 
به مواد ۱۶ و ۲۶ ماده ۸۰ اصلاحی قانون شــوراها در جلســه شماره ۸۳ 
مــورخ 1401/10/27 تصویــب و پس از طی تشــریفات قانونی طی نامه 
شماره 5024/1/9026 مورخ 1401/11/30 فرمانداری محترم شهرستان 
مهدیشــهر مورد تایید قرار گرفت که از ابتدای سال ۱۴۰۲ به مورد اجرا 
گذاشــته خواهد شد مراتب در اجرای تبصره ۱ ماده ۵۰ قانون مالیات بر 
ارزش افزوده اطلاع رســانی و به منزله آگهی عمومی تلقی می گردد علاقه 
مندان جهت کســب اطلاعات بیشــتر از جزئیات تعرفه مذکور می توانند 
به واحد درآمد شــهرداری مراجعه فرمایند. لازم به ذکر است فایل تعرفه 
عوارض محلی مذکور از ابتدای سال ۱۴۰۲ در وب سایت شهرداری قابل 

رویت خواهد بود.


